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Nyomtatott és online sajtó 
 

Nacsa Lőrinc: elengedhetetlen, hogy a szórványvidéken is fejlődjünk, 

építkezzünk és gyarapodjunk 
2025. február 5. – MTI, Demokrata, Vasárnap.hu, KISZo.net, Felvidék.ma, Ma7, maszol.ro, 

kormany.hu, Kronika.ro, 3szek.ro  

A szórványmagyar közösségek jelentik a nemzet végvárait és megmaradásának zálogát, ezért 

"elengedhetetlen, hogy a szórványvidéken is fejlődjünk, építkezzünk és gyarapodjunk" - 

mondta Nacsa Lőrinc nemzetpolitikáért felelős államtitkár szerdán Szamosújváron, a Téka 

Alapítvány Kézművesházának avatóján. Az erdélyi szórvány egyik központjának számító 

városban tartott avatóünnepségen a KDNP-s politikus rámutatott: a Kézművesház átadásával 

kiteljesedik az egységes oktatási és kulturális tér, amelyet a Téka Alapítvány épít az 

államtitkárság támogatásával. Mára korszerű iskola, Erdély legnagyobb szórványkollégiuma, 

tornaterem, regionális szórványművelődési központ, lovarda és Kézművesház jött létre - 

mondta. "Ezzel Szamosújváron megépült az a lépcső, amely a mezőségi magyarság 

megmaradásához vezet, hiszen megmaradásunk egyik alapfeltétele, hogy gyermekeink 

minőségi és magyar nyelvű oktatásban részesüljenek, és közben nemzeti önazonosságuk is 

megerősödjön" - fogalmazott az oktatás mellett a szilárd értékrend és hagyományőrzés 

fontosságát aláhúzva. Emlékeztetett: a magyar kormány 2010 óta támogatja a magyar 

intézményeket szerte a Kárpát-medencében, hogy minden magyar fiatal előtt nyitva álljon az 

anyanyelvi oktatás lehetősége. Jelenleg 50 magyar középiskola, kollégium és 

szórványkollégium, 8 felsőoktatási intézmény, kar működéséhez nyújtanak állandó támogatást 

- mondta. 

 

Erdélyi lap: mentős követelte Kolozsváron, hogy egy magyar család tagjai a 

jelenlétében románul beszéljenek 
2025. február 5. – MTI, Magyar Nemzet, hirado.hu, Mandiner, Index.hu, Telex, atv.hu, Ma7, 

Körkép.sk, Vajma.info 

Egy agyvérzésgyanús esethez kihívott kolozsvári mentőorvos azt követelte egy magyar család 

tagjaitól, hogy az ő jelenlétében románul beszéljenek egymással, a Romániai Magyar 

Demokrata Szövetség (RMDSZ) képviselője hatósági fellépést sürgetett diszkrimináció miatt - 

jelentette szerdán a Szabadság című kolozsvári lap. Az erdélyi lap szerint az eset vasárnap 

történt, amikor rosszullétre panaszkodó idős emberhez hívott mentőt Kolozsváron egy magyar 

család női hozzátartozója. Elmondása szerint az orvos azt követelte tőle, hogy ne magyarul, 

hanem román nyelven folytassa le az ellátásra szoruló férfi megnyugtatását célzó 

magánbeszélgetést. A mentőszolgálat orvosa akkor is ingerült hangon követelte a román nyelv 

használatát, amikor a hölgy a nagyothalló, 78 éves édesanyjának anyanyelvén számolt be 

barátja állapotáról. 
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https://demokrata.hu/kultura/atadtak-a-teka-kezmuveshazat-szamosujvaron-946102/
https://demokrata.hu/kultura/atadtak-a-teka-kezmuveshazat-szamosujvaron-946102/
https://magyarnemzet.hu/kulfold/2025/02/erdelyi-lap-mentos-kovetelte-kolozsvaron-hogy-egy-magyar-csalad-tagjai-a-jelenleteben-romanul-beszeljenek
https://magyarnemzet.hu/kulfold/2025/02/erdelyi-lap-mentos-kovetelte-kolozsvaron-hogy-egy-magyar-csalad-tagjai-a-jelenleteben-romanul-beszeljenek
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A magyar és román irodalmat egymás nyelvére átültető műfordítók 

minifesztiválját tartják Bukarestben  
2025. február 5. – MTI, Krónika 

Harmadik alkalommal rendezi meg a magyar és román irodalmat egymás nyelvére átültető 

műfordítók minifesztiválját a Liszt Intézet bukaresti központja. Az elmúlt évben megjelent 

román és magyar műfordításokat bemutató Irodalmi szálak 3.0 című rendezvénysorozatnak a 

magyar kulturális külképviselet bukaresti székháza, illetve a Román Kulturális Intézet ad 

otthont. „A műfordítások hidat építettek és építenek román és magyar kultúra között és idén is 

erre fókuszálunk. Ezért olyan szerzőket hívtunk meg, akiknek a művei érdeklődést váltottak ki 

a másik nyelven olvasók között, illetve a fordítók maguk, jelentős szerepet vállalnak a két 

kultúra közötti átjárhatóságban” – mondta az MTI-nek Kósa András László, a bukaresti Liszt 

Intézet igazgatója.  

 

Elfogadják-e Antonescut az erdélyi magyarok?  
2025. február 5. – maszol.ro 

Konzervatív, progresszista-ellenes kampányra utal Crin Antonescunak a szociáldemokraták 

kongresszusán elhangzott beszéde, Călin Georgescu indulása kétséges, a magyarok körében 

visszatetszést kelt az ultranacionalista exjelölt titkosszolgálati háttere, a Trump-adminisztráció 

részéről pedig konkrét támogatást egyik fél sem fog kapni a kampányban - derül ki az elemzői 

véleményekből. Közeledik az elnökválasztási kampánystart.  Barabás T. János, a budapesti 

Magyar Külügyi Intézet Románia-szakértője a Maszol megkeresésére arra emlékeztetett, hogy 

a magyarok az országos átlag alatt szoktak részt venni az államfőválasztásokon, így nem 

képeznek jelentős tényezőt a küzdelemben. Szerinte az erdélyi magyarokat megosztja 

Antonescu és Georgescu, de inkább az előző javára mozdulhat el a mérleg nyelve.  

 

A francia hatósági jelentés: durván manipulálták a romániai államelnök-

választást 
2025. február 5. – maszol.ro 

A francia hatóságok jelentést tettek közzé a romániai választásokról, a TikTok algoritmusainak 

manipulálásáról Călin Georgescu javára. Több ezer fiók összehangolt mozgósításáról 

beszélnek, amely mesterségesen növelte a jelölt láthatóságát. Georgescu népszerűsége 

különösen gyorsan nőtt a TikTok-on, főként a választások előtti két hétben, számoltak be a 

francia szakemberek. „Grúzia és Moldova után Románia a harmadik európai ország, amelyet a 

2024-es választási folyamat nagyszabású manipulációja érint” – idézi a jelentést a News.ro. A 

francia védelmi és nemzetbiztonsági főtitkárság kedden tette közzé a dokumentumot, 

amelyben a romániai elnökválasztás következtetéseit és ebből levezetve a Franciaország 

számára felmerülő kockázatokat ismertetik. 
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https://kronikaonline.ro/kultura/a-magyar-es-roman-irodalmat-egymas-nyelvere-atulteto-muforditok-minifesztivaljat-tartjak-bukarestben
https://kronikaonline.ro/kultura/a-magyar-es-roman-irodalmat-egymas-nyelvere-atulteto-muforditok-minifesztivaljat-tartjak-bukarestben
https://maszol.ro/belfold/Elfogadjak-e-Antonescut-az-erdelyi-magyarok
https://maszol.ro/belfold/A-francia-hatosagi-jelentes-durvan-manipulaltak-a-romaniai-allamelnok-valasztast
https://maszol.ro/belfold/A-francia-hatosagi-jelentes-durvan-manipulaltak-a-romaniai-allamelnok-valasztast
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Kerettanterv: a magyar tagozatos diákoknak több órája marad?  
2025. február 5. – Székelyhon 

Háztető van, de ház még nincs – jellemezte a középiskolai kerettantervet Ferencz-Salamon 

Alpár, a Romániai Magyar Pedagógusok Szövetségének alelnöke, akitől megtudtuk, hogy a 

szövetség tanáraival épp tanulmányozzák a közvitára bocsátott iratot. Ferencz-Salamon Alpár 

a Székelyhonnak elmondta, hogy mélységeiben még nem tudták tanulmányozni a megjelent 

kerettantervet, de azt már látják, hogy még mindig az „1 meg 1 egyenlő 2” logikája szerint 

állították össze a dokumentumot, tantárgyakra leosztott rendszerben gondolkoznak. „Az új 

tanügyi törvény előírja egy új nemzeti alaptanterv elkészítésének a kötelezettségét. Nem értjük, 

hogy a minisztérium miért pont a kellős közepével kezdte, a középiskolai kerettantervvel. 

Másrészt miért az óraszámokkal kezdte és nem azt döntötte el, hogy mit, mennyit és hogyan? 

Sokkal fontosabb kérdés az, hogy mit szeretnénk megtanítani a diákoknak a legkorábbi 

életkortól egészen a 18 évesekig, milyen készségeket akarunk fejleszteni egy-egy 

profilosztályban és ahhoz hozzárendelni tananyagot, és majd elmondani, hogy az hány órában 

tanítható meg. 

 

Felújítják a Máramaros megyei Pribékfalván a neoreneszánsz stílusú Teleki-

kastélyt  
2025. február 5. – Székelyhon 

A Máramaros Megyei Tanács 61 millió lej értékű európai alapokból újítja fel a pribékfalvi 

Teleki-kastélyt – közölte közösségi oldalán Pintér Zsolt, a Máramaros megyei RMDSZ elnöke. 

A pribékfalvi Teleki-kastélyban töltötte a gyermekkorát gróf Teleki Pál magyar miniszterelnök. 

A Kővárhosszúfalu (Satulung) községközponthoz tartozó Pribékfalván (Pribilești) található 

kastély mai neoreneszánsz, eklektikus külalakját gróf Teleki Géza polihisztor idejében nyerte a 

19. század végén. A pribékfalvi Teleki-kastélyban töltötte gyermekkorát gróf Teleki Pál magyar 

miniszterelnök. Az épületet 2021 végén vásárolta meg a Máramaros megyei önkormányzat, a 

tervek szerint bevonnák a turisztikai körforgásba.  

 

Elkezdődött a szilágynagyfalui Bánffy-kastély felújítása 
2025. február 5. – MTI, maszol.ro 

Hosszas várakozás után elkezdődtek a munkálatok a szilágynagyfalui Bánffy-kastélyban. A 

héten a nyertes szalárdi cég elindította a belső felújítást, a munkások a régi csempék, lambériák 

eltávolításán dolgoznak, ezt követően a tetőszerkezet cseréjére kerül sor. „Nagy örömünkre 

szolgál, hogy kedden elkezdődtek a szilágynagyfalui Bánffy-kastély felújítási munkálatai. Várva 

várt pillanat ez számunkra, hiszen az elmúlt évben, hónapokban a tervezés zajlott, de végre 

megérkeztek és már szólnak a munkagépek, dolgoznak az emberek, elindult a korszerűsítés” – 

mondta Szőnyi Levente helyi református lelkész, aki hozzátette, ha minden a tervek szerint 

alakul, Isten segítségével jövőre átvehetik a felújított ingatlant, amit 1936-ban Bánffy Albert, 

az egykori tulajdonos eladott a református egyháznak. Jelenleg bontási munkálatokat végeznek 

az épületben, lekerül a falakról a csempe, a lambéria, felszabadul, és száradhat a fal, az alap, 

majd a tetőzet felújításával folytatódik a korszerűsítés. 
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https://szekelyhon.ro/aktualis/kerettanterv-a-magyar-tagozatos-diakoknak-tobb-oraja-marad
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/felujitjak-a-maramaros-megyei-pribekfalvan-a-neoreneszansz-stilusu-teleki-kastelyt
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/felujitjak-a-maramaros-megyei-pribekfalvan-a-neoreneszansz-stilusu-teleki-kastelyt
https://maszol.ro/belfold/Elkezdodott-a-szilagynagyfalui-Banffy-kastely-felujitasa
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A Pozsony megyei magyar középiskolák egyelőre nincsenek veszélyben 
2025. február 5. – Ma7  

Tavaly nyáron jelentette be az oktatási tárca, hogy optimalizálni szeretné a középiskolák 

hálózatát, amit azzal indokolt, hogy több oktatási intézmény már most is a túlélésért küzd.  A 

miniszter úgy véli, az optimalizálás nélkül a középiskolák még rosszabb helyzetbe kerülnek. 

Tomáš Drucker tárcavezető szerint Szlovákiában több mint nyolcvan olyan középiskola van, 

amelyekben a diáklétszám a 100 főt sem éri el. A miniszter szerint a megoldást a kisebb oktatási 

intézmények összevonása jelentené. Az intézkedés a magyar tanítási nyelvű, illetve kétnyelvű 

középiskolák közül is többet érint. A minisztérium tervei szerint a 2025/2026-os tanévet már 

az új hálózattal indítanák el. A középiskolákkal kapcsolatos jelenlegi helyzetről és az esetleges 

összevonásokról Pozsony megyében Neszméri Tünde megyei képviselőt kérdeztük. „Pozsony 

megyében két olyan magyar tanítási nyelvű középfokú oktatási intézmény van, amely a 

fenntartója a megyei önkormányzat. 

 

Varga Pétert a felvidéki agrárgazdaság digitalizációjának fejlesztésében, a gazdák 

oktatásában végzett munkája elismeréseként díjazták 
2025. február 5. – Felvidék.ma  

Varga Péter, a felvidéki Gazda Polgári Társulás elnöke Agrárgazdaság Digitalizációjáért Díjban 

részesült a Kecskeméten megrendezett 10. PREGA agrárdigitalizációs konferencián február 4-

én. A Magyar Precíziós Gazdálkodási Egyesület a díjjal a digitalizáció elterjedésében 

kiemelkedő eredményt elérő személyeket, szakmai műhelyeket díjazta. Varga Péter okleveles 

kertészmérnök, a Karvai Kereskedelmi, Szolgáltatóipari és Vidékfejlesztési Szakközépiskola 

igazgatója a felvidéki agrárgazdaság digitalizációjának fejlesztésében, a gazdák felkészítésében, 

oktatásában végzett munkája elismeréseként vehette át a díjat. Varga Péter 2013-tól a felvidéki 

Gazda Polgári Társulás elnökeként aktívan tevékenykedik az agrárdigitalizáció eszközei 

gyakorlati felhasználásának bemutatásában és népszerűsítésében. Személyesen is részt vett a 

Digitális Agrárakadémia Plusz Program keretében a digitalizáció lehetőségeit bemutató 

tananyagok elkészítésében, szakmai rendezvények szervezésében. 

 

Közel 100 ezer embert ért el 2024-ben a zselízi Sacher Polgári Társulás 
2025. február 5. – Felvidék.ma  

Kiértékelte a 2024-es évét a zselízi Sacher Polgári Társulás, amely a világhírű torta zselízi 

kötődéseire alapozva ápolja a kultuszt. A zselízi sacherosok 2016-os alakulásuk óta számos 

szakmai tevékenységet valósítottak meg, amivel egyre szélesebb körű az ismertségük. Fő 

mozgatói az Esterházy-kastély melletti történelmi épület, a Sacher-ház eredeti állapotába való 

visszaállításának, illetve nem titkolt céljuk minél kiterjedtebb idegenforgalom építése. Saját 

bevallásuk szerint már önmagában ez a téma is olyan volumenű, mely a világbrand révén 

hatalmas potenciállal rendelkezik, ami mellé társul a kastély, az Esterházy-örökség, a Franz 
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https://ma7.sk/tajaink/a-pozsony-megyei-magyar-kozepiskolak-egyelore-nincsenek-veszelyben
https://felvidek.ma/2025/02/05/varga-petert-a-felvideki-agrargazdasag-digitalizaciojanak-fejleszteseben-a-gazdak-oktatasaban-vegzett-munkaja-elismeresekent-dijaztak/
https://felvidek.ma/2025/02/05/varga-petert-a-felvideki-agrargazdasag-digitalizaciojanak-fejleszteseben-a-gazdak-oktatasaban-vegzett-munkaja-elismeresekent-dijaztak/
https://felvidek.ma/2025/02/05/kozel-100-ezer-embert-ert-el-2024-ben-a-zselizi-sacher-polgari-tarsulas/
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Schubert-hagyaték, illetve a katolikus templom világegyedi, középkori freskói. Ez így együtt 

olyan komplex turisztikai desztinációt alkot, ami óriási lehetőségeket rejt magában. „A 2024-

es év folyamán 8 saját rendezvényt valósítottunk meg, további kilencben pedig társrendezői 

szerepben vettünk részt. A saját rendezvényeink közt voltak kamarakoncertek a Sacher-

pincében SacheRock néven, de voltak irodalmi estek, tortakóstolók és tortabemutatók is. Míg 

társszervezőként számos könyvbemutatót, előadást és idegenvezetést tartottunk 

érdeklődőknek” – ecsetelte Kepka Márk, a társulás elnöke. 

 

A régi-új helyén várja olvasóit az Ipolysági Városi Könyvtár 
2025. február 5. – Felvidék.ma 

A legaktívabb 15 év alatti olvasók ünnepélyes kiértékelésével nyitották meg február 4-én a régi-

új helyén az Ipolysági Városi Könyvtárat. A költözködés mellett több újdonsággal is várja a 

könyvbarátokat az intézmény. Kedden délután újra ifjú olvasókkal telt meg a könyvtár régi 

épületének terme, amikor is kiértékelték az előző év legaktívabb olvasóit. Mint Pleva Beáta, az 

intézmény vezetője az eseményen elmondta, három korosztályban értékelték ki az olvasókat. A 

0–6, 7–11 és 12–15 éves korosztályban hirdettek eredményt. A korosztályonkénti első három 

helyezett könyvjutalomban részesült. A legaktívabb olvasók mindamellett a vándortrófeát is 

hazavihették. Az eredményhirdetés résztvevői egyúttal megtekinthették az átköltöztetett és 

részben megújult új könyvtárat. A díjazott kis olvasók vágták át ünnepélyesen a könyvtárba 

vezető ajtón lévő szalagot. 

                    
Több pénz a tartományi mezőgazdasági támogatásokra 
2025. február 5. – Pannon RTV 

A mezőgazdasági termelők az idén is számíthatnak a tartományi mezőgazdasági titkárság 

támogatásaira. Ahol tavaly túljelentkezést tapasztaltak, ott az idén megnövelték a 

keretösszegeket. A legnépszerűbb pályázatokról és a jelentkezés módjáról kérdeztük Tóth 

Zoltán, tartományi mezőgazdasági titkárhelyettest a Közügyekben. A titkárság több mint 12 

milliárd dinárból gazdálkodhat, ami 10%-os növekedést jelent az előző évhez képest. Ennek 

köszönhetően az idén 80 millió dinárral több pénzt biztosítanak öntözőberendezések és -

rendszerek vásárlására. Az állattenyésztéshez szükséges tenyészállatok beszerzésére nyújtott 

támogatás 100 millió dinárral emelkedik, így 250 millió dinár lesz a teljes keret. A 

titkárhelyettes beszélt a pályázás módjáról és beadási határidőkről is. 

 

Népzeneoktatás Magyarkanizsán 
2025. február 5. – Pannon RTV 

Magyarkanizsán a népzeneoktatás kulcsfontosságú szerepet játszik a helyi kulturális életben. 

A Tisza Néptáncegyesületben a néptánc mellett a népzeneoktatás is jelentős szerepet kap, 

hozzájárulva ezzel a helyi kulturális örökség ápolásához. A fiatalok énekelhetnek, 

citerázhatnak, tamburázhatnak és vonós hangszereken is muzsikálhatnak az egyesület berkein 
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belül. Az egyesületnek összesen több mint 100 tagja van. A népzeneoktatásban négy 

énekcsoport működik, ahol a résztvevők a népi énekkultúrát ismerhetik meg. Emellett a 

tamburások három csoportban gyakorolnak, amely a délvidéki népzene egyik meghatározó 

hangzásvilágát hozza közelebb a fiatalokhoz. A vonós hangszerek terén két zenekar is működik, 

továbbá külön csoportot alkotnak a kezdő hegedűsök, akik az alapokat sajátítják el. A citerások 

szintén három csoportban tanulnak, mégpedig a kezdő, haladó és felnőtt csoportokban. 

 

Járványok régen és most 
2025. február 5. – Pannon RTV 

A korabeli pestisjárványról és a hozzá kapcsolódó zombi kultuszról is szó volt a Mathias 

Corvinus Collegium szabadkai képzési központjának idei harmadik klubdélutánján. Hogyan 

védekeztek a múltban a járványokkal szemben? Milyen magyarázatok születtek a járványok 

terjedésére? Milyen hatással volt a járványkezelés a modern orvostudomány kialakulására? 

Ezekre a kérdésekre keresték a választ, amelyek megválaszolása segíthet megérteni a korabeli 

járványkezelési stratégiákat, a betegségekről alkotott felfogásokat és azok hosszú távú 

következményeit. Mintegy negyven középiskolásnak tartotta meg interaktív előadását Tózsa-

Rigó Attila magyarországi történész. Azt mondta, a pestisjárvány történetének van egy 

szomorú aktualitása is, mégpedig a közelmúlt globális koronavírus-járványa. Elhangzott, hogy 

a pestis a 14. században indult, és évszázadokig sújtotta a világot, érintve a Kárpát-medence 

térségét is. 

                         
Kárpátaljai kórházakat is támogat a Katolikus Karitász 
2025. február 5. – Kárpátalja.ma 

A Katolikus Karitász 2025. február 5-én első nagyszabású határon túli segélyakciója keretében 

kórházi eszközöket juttatott el ukrajnai egészségügyi intézmények számára. A 66 raklapnyi 

adomány a szervezet külföldi támogatói segítségével állt össze, és több szállítmányban érkezett 

meg a célkórházakhoz Nagyszőlősre, Munkácsra, Husztra és a frontra. Az adományokból 

többek között a Nagyszőlősi Járási Kórház is részesült, ahol jelenleg tíz súlyosan sérült katonát 

ápolnak, és további 14 katona rehabilitációja zajlik. Az eszközöket Écsy Gábor, a Katolikus 

Karitász országos igazgatója személyesen adta át az intézmény vezetőjének. „A mostani 

szállítmányunk kötszereket, ragtapaszokat, sebészeti ragasztószalagokat és rögzítősíneket 

tartalmaz, amelyeket a helyi közösségek egészségügyi ellátásán túl a frontkórházakban is 

felhasználnak, például a dnyiproi kórházban, ahová a frontról érkező sebesültek nagy része 

elsőként kerül” – fejtette ki Écsy Gábor. 

 

Fehér Ferenc: a legfontosabb, hogy megőrizzük intézményrendszerünket 
2025. február 5. – Katpat.in.ua 

Kárpátalján a Karitász 1993-ban kezdte el működését. Ma egy civil szervezetekből álló 

hálózatot alkot, amely az itt élő nehéz szociális és anyagi körülmények közt élő embereknek 
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igyekszik segíteni. A helyi Római Katolikus Egyházhoz tartozó intézmény, amely a 

jótékonykodás és a szükségben lévőkkel való törődés hosszú keresztény hagyományaira 

alapszik vallási és nemzeti hovatartozásától függetlenül. A „Szent Márton Karitász” Kárpátaljai 

Megyei Jótékonysági Alapítványt 1999-ben hozta létre a Kárpátaljai Római Katolikus Apostoli 

Kormányzóság azzal a céllal, hogy a központilag koordinált programok mellett, egybehangolja 

a kárpátaljai római katolikus plébániák által életre hívott helyi karitászok tevékenységét. 

Kárpátalján jelenleg 14 karitász működik, az alapítvány közel 50 szociális és oktatási intézmény 

fenntartását biztosítja. Fehér Ferenccel, a „Szent Márton Karitász” Jótékonysági Alapítvány 

igazgatójával a szervezet tevékenységéről, az önkormányzatokkal közösen megvalósult 

projektekről, az adományozókról és a jövőbeli tervekről beszélgettünk. 

 

Megtartotta évértékelő közgyűlését a KMKSZ Barkaszói Alapszervezete 
2025. február 5. – Katpat.in.ua 

Megtartotta évértékelő közgyűlését a KMKSZ alapszervezete Barkaszón. Gulácsy Géza, a 

KMKSZ alelnöke köszöntő beszédében hangsúlyozta, nem a növekedés, hanem a megmaradás 

ideje van, a megmaradás pedig a mai körülmények között nagy eredmény. A háború okozta 

nehézségek ellenére a helyi közösség hálával tekint vissza az elmúlt időszakra, hiszen számos 

kulturális és szabadidős programot sikerült megtartani. Az országban kialakult helyzet sok 

tekintetben rányomta bélyegét a település lakóira, így a kulturális szövetség tevékenysége 

egyben közösségformáló- és megtartó erővel is bír az itt élők számára. A barkaszói 

alapszervezet reményekkel tekint az előttük álló évre és azon lesz, hogy továbbra is olyan 

rendezvényeket szervezzen, amelyek segíthetik az itteni magyarság szülőföldjén való 

megmaradását. 

 

Lucskay Mihály díjat kapott Marosi István Katakombaszolgálat Kárpátalján című 

kötete 
2025. február 5. – Katpat.in.ua 

Beregszászon, az Ortutay Elemér Görögkatolikus Központban mutatták be a 2024 

novemberében Marosi István Katakombaszolgálat Kárpátalján, a Munkácsi Görögkatolikus 

Egyházmegye a kommunista egyházüldözés időszakában (1944-1989)” című könyvét. A 

kárpátaljai görögkatolikusok a XX. század második felében az ősegyházhoz hasonló üldözést 

éltek át. A kommunista rezsim időszakában mindvégig elkötelezettek maradtak egyházuk 

mellett, és katakombaszolgálatként tevékenykedve titokban fenntartották az egyházszervezetet 

Kárpátalján. A Munkácsi Görögkatolikus Egyházmegye évértékelő rendezvényén a kötet és 

szerzője Lucskay Mihály díjban részesült. A kitüntetést a legjobb, spirituális és kultúrális 

témában írt kiadványok szerzőinek ítélik oda. 
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A kétnyelvűség nyitott kérdései a pártosfalvi óvodában 
2025. február 5. – Népújság 

A pártosfalvi óvodában, amely a Moravske Toplice-i Óvodák egyedüli kétnyelvű egysége, már 

több mint négy hónapja fennáll a kétnyelvűség, konkrétan a magyar nyelv biztosításával 

kapcsolatos bizonytalanság a szakemberváltás miatt. A jelenlegi helyzetkép: az óvoda január 

elejétől új óvónőt kapott, aki nem beszéli a magyar nyelvet. A múlt heti rendkívüli szülői 

értekezleten nem született megoldás. A szülők csoportja – akik már hosszabb ideje hivatalosan 

is figyelmeztetnek a problémára – most szerkesztőségünket is megkereste. A szülők egy 

csoportja és a pártosfalvi óvoda vezetője értetlenül állnak a helyzet előtt, hiszen elégedettek 

voltak a korábbi óvónő munkájával, aki legalább alapszinten beszélte a magyar nyelvet. Amikor 

először felmerült az áthelyezésének a lehetősége, a szülők és a vezető óvónő megkeresték a 

Moravske Toplice-i Óvodák igazgatónőjét, kifejezték aggályaikat, és kérték, hogy tartsák meg 

az óvónőt, mivel mindannyian elégedettek voltak a munkájával. Az intézmény vezetője 

azonban szerintük sem megértést, sem együttműködést nem mutatott az ügyben. Megkerestük 

az érintett feleket. 

 

Mandácskó Eszter Petőfi-ösztöndíjas: Nagyon más itt a kulturális élet 
2025. február 5. – Népújság 

Mandácskó Eszter mesékkel és varázslatos történetekkel tölti meg a muravidéki óvodások 

mindennapjait. A Petőfi Sándor Program ösztöndíjasaként nem csupán mesél, hanem minden 

egyes történetet életre is kelt: dalokkal, kézműves tevékenységekkel és kreatív élményekkel 

teszi még gazdagabbá foglalkozásait. Ismerjük meg kicsit jobban! A szombathelyi származású, 

de Budapesten élő Mandácskó Eszter tavaly szeptember óta tartózkodik a Muravidéken a Petőfi 

Sándor Program ösztöndíjának köszönhetően, és gazdagítja tudásával fogadószervezete, a 

Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (MMÖNK) tevékenységét. Eszternek 

nem ez az első ösztöndíjas tapasztalata, hiszen egyetemi éveinek a befejeztéhez közeledve 2015 

és 2017 között a Petőfi Sándor Program keretében a horvátországi Vukováron és a környező 

településeken dolgozott, ahol a külhoni magyar közösségek életének megismerése mély hatást 

gyakorolt rá: „Hihetetlen milyen energiával léteznek ott az emberek. 

 

Štumpf apostoli adminisztrátorként a muraszombati püspökséget is vezeti 
2025. február 4. – Népújság 

Dr. Štumpf Peter egykori muraszombati megyéspüspököt február 1-jén Koper egyházmegye új 

püspökévé iktatták be. Mint ismeretes, már kinevezésekor az egyház úgy döntött, hogy Štumpf 

február 1-ig a muraszombati egyházmegye apostoli adminisztrátora, illetve egyházmegyei 

ügyintézője is lesz. Szlovénia apostoli nunciusa, Jean Marie Speich a koperi beiktatás kapcsán 

bejelentette, hogy Štumpf Peter püspök marad a muraszombati püspökség apostoli 
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adminisztrátora is, tehát az új muraszombati megyéspüspök kinevezéséig – ami eltarthat 

hosszabb ideig – a koperi mellett tovább vezeti a muraszombati püspökséget is. 

 

LKKK: Két Interreg-projektre pályáztak, az egyik már nyertes 
2025. február 5. – Népújság 

A Lendvai Könyvtár és Kulturális Központ (KKK) Tanácsának január végi ülésén több aktuális 

ügyet vitattak meg a tagok, többek között értesültek a könyvtárban minden ötödik évben 

elvégzett nagyleltár eredményeiről is. A könyvtárnak mintegy 168 ezer könyvegysége van, 

ebből valamivel több mint 83 ezer a központi könyvtárban és közel 85 ezer a 

fiókkönyvtárakban. Mintegy 4.700 kiadványt (21 ezer euró értékben) leírásra javasolnak. A 

meghatározott leírási folyamat értelmében a kijelölt anyagot először a Nemzeti és Egyetemi 

Könyvtárnak (NUK) kínálják fel, majd az oktatási, szociális és nonprofit civil szervezetek, 

illetve a könyvtár olvasói válogathatnak belőle, a megmaradt anyagot pedig bezúzzák. A 

tanácstagokat érdekelte, milyen kritériumok alapján selejtezik ki a könyveket. Mint elhangzott, 

valójában eléggé szubjektív könyvtárosi munkáról van szó, de a szakma ajánlásokat alakított ki 

(például a kölcsönzés aránya – ha 15 éves időszakban egy kölcsönzést sem jegyeztek –, vagy az 

újonnan beszerzett könyvek mértéke…). 

 

Gazdasági újévi fogadás Lendván 
2025. február 5. – Népújság 

Lendva Község idén is megszervezte a helyi vállalkozók számára újévi fogadását, amelynek 

célja a gazdasági szereplők közötti kapcsolatok erősítése. A január 31-i eseményen nagyszámú 

vállalkozó és a gazdasági szférában jelentős vendég vett részt. A középpontban a gazdasági 

kihívásokat megvitató kerekasztal-beszélgetés volt. A találkozó kiemelt vendége között volt 

Židan Dejan, a Gazdasági, Turisztikai és Sportminisztérium államtitkára, Šimonka Tibor, a 

Szlovén Gazdasági Kamara elnöke, Pavlinjek Slavinec Nuša, a Szlovén Vállalkozók Klubjának 

képviselője és Pavlinjek Štefan, a Szlovén Kisipari-Vállalkozói Kamara korábbi elnöke. A 

találkozó színhelye a Thermal Resort szálloda volt, ahol Magyar János, Lendva Község 

polgármestere köszöntötte a megjelenteket. Beszédében hangsúlyozta, hogy a község 

dinamikusan fejlődik, amit az ipari zónában magasodó daruk és a folyamatos beruházások 

bizonyítanak. Lendva befektetésre alkalmas környezettel és megfelelő infrastruktúrával várja 

az érdeklődő beruházókat. 
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2025. február 6. – Kossuth Rádió 

 

Márciusban lesz négy esztendeje, hogy kinevezték Arad megye prefektusává Tóth Csaba 

jogászt, a RMDSZ Arad megyei volt ügyvezető elnökét. Nehéz időszakban lett 

kormánymegbízott, de az egymást követő kormányválságok közepette biztos pont maradt 

kinevezése, legalábbis a külső szemlélő számára. Az eddigi tevékenységéről, a 

közintézményekben általa elképzelt személetváltás meghonosításáról és a négy választás által 

dominált múlt év tevékenységéről beszélt a Határok nélkülnek Arad megye prefektusa, Tóth 

Csaba. 

 

Vásárosnaményban az Interreg keretében egy új projekt elindításáról tanácskoztak, arról, hogy 

Románia, Magyarország és Ukrajna határ menti területén a fiatalok munkavállalását segítik 

szakképzéssel. A projektnyitón A projektnyitón Csengeri Zsolt Szatmárnémetit, Erdélyi Ilona 

a beregi régiót, valamint Tivadar Okszána Kárpátalját.     

 

Kárpátalján nincs ipar, a helyi magyar közösség nagy része falvakban él, ahol a mezőgazdaság 

az egyetlen megélhetési forma. Ezért van kiemelt szerepe a Pro Agricultura Carpathica 

szervezetnek, amely pályázatokkal és szakmai továbbképzésekkel támogatja a gazdákat.  Nem 

könnyű háborús körülmények között fejleszteni a gazdaságot, hogy az megbízható bevételi 

forrása legyen a családoknak – mondja Őrhidi László elnök. 

 

Bata Erzsébet vajdasági gazdálkodó megélte, megtapasztalta, milyen háborúban a földet 

művelni, a megtermelt árut értékesíteni. Erről is beszél a Nemzet Gazdásza címmel kitüntetett 

Bata Erzsébet, aki vegyésznek tanult, de végül a szülei egyetlen gyermekeként inkább a családi 

gazdaság vezetését vette át. Később munkatársaival szövetkezetet alapított, gazdaszervezetet 

hozott létre, megszervezte a falugazdász hálózatot a Délvidéken. 

 

Talán nincs és, nem is volt olyan kulturális rendezvény a Mátyusföldön, amelyről hiányzott 

volna Szabados László nyugdíjas tanító, a magyar kultúra elkötelezett művelője és terjesztője, 

aki az eseményeket dokumentálta: fényképeket, hangfelvételeket készített, videózott.   

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Tatár Ágnes Tekla alig néhány hónapja szolgál unitárius lelkészként a Brassó megyei Ürmösön. 

Bár nem a faluból származik, mégis úgy érzi, hogy hazaérkezett, hiszen vannak ott rokonai, de 

a szülővárosa sincs távol. Már e rövid idő alatt is igyekezett a gyülekezetet minél jobban 

bevonni a különböző feladatokba, az iskolai hitoktatást pedig egyéb foglalkozásokkal is 

kiegészíteni. 


